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摘要摘要摘要摘要： 

为明确自主创制新抗病毒药剂——30%毒氟磷WP对南方水稻黑条矮缩病的防控效果以及探讨防治该病的理想药

剂组合，采用喷雾施药法对30%毒氟磷WP、25%吡蚜?噻虫嗪SC、10%醚菊脂MG、8%宁南霉素AS的单用或混

用处理。结果表明，在大田分蘖初期，以25%吡蚜?噻虫嗪SC 375 mL/hm2和30%毒氟磷WP 990 g/hm2的药

剂组合的防治效果最好，防效为66.67%，25%吡蚜?噻虫嗪SC、10%醚菊脂MG、30%毒氟磷WP和8%宁南霉

素AS的防效分别为50.51%、33.33%、33.33%、17.12%；在收割期，以25%吡蚜?噻虫嗪SC 375 mL/hm2和
30%毒氟磷WP 990 g/hm2的药剂组合的防治效果最好，防效为73.24%，25%吡蚜?噻虫嗪SC 375 mL/hm2、
10%醚菊脂MG 450 g/hm2、30%毒氟磷WP 990 g/hm2和8%宁南霉素AS 750 mL/hm2处理组的防效依次是

46.48%、45.07%、43.66%、42.25%。同时，测产试验结果表明：与CK相比，增产效果最明显的是25%吡

蚜?噻虫嗪SC 375 mL/hm2和30%毒氟磷WP 990 g/hm2组合，增产值为292.35%，而25%吡蚜?噻虫嗪SC、

10%醚菊脂MG、30%毒氟磷WP和8%宁南霉素AS的增产值为249.75%、230.7%、208.65%、104.7%。因

此，为有效防治南方水稻黑条矮缩病，可采用本研究中的杀虫剂和抗病毒剂的联合处理。 
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The Study of Efficiency of Dufulin Against Southern Rice Black-streaked Dwarf 
Virus

Abstract: 

To understand the control effects of creating new pesticide of Dufulin against SRBSDV and the ideal 
control methods, the field trials were completed in rice through field spray about the pesticides of 30% 
Dufulin WP, 25% pymetrozine?thiamethoxam SC, 10% Ethofenprox MG, 8% Ninnan mycin AS and its 
combination. The results showed that, at original field tillering stage, at a dosage of 375 mL/hm2 and 
900 g/hm2, the control effects of the combination about 25% pymetrozine?thiamethoxam SC WP and 
30% Dufulin WP were better, i.e. 66.67%, and the control effects of 25% pymetrozine?thiamethoxam 
SC, 10% Ethofenprox MG, 30% Dufulin WP and 8% Ninnan mycin AS were 50.51%, 33.33%, 33.33% 
and 17.12%, respectively. At harvest stage, the control effects of the combination about 25% 
pymetrozine?thiamethoxam SC WP and 30% Dufulin WP also were better, i.e. 73.24%, and the control 
effects of the others treatment goups were 46.48%, 45.07%, 43.66% and 42.25%, respectively. 
Meanwhile, the crop yield showed that, being comparable with CK-treatment group, the increasing yield 
about combination about 25% pymetrozine?thiamethoxam SC WP and 30% Dufulin WP were better, i.e. 
66.67%, and its of others treatment group were 249.75%, 230.7%, 208.65% and 104.7%, respectively. 
Therefore the combination of 25% pymetrozine?thiamethoxam SC and 30% Dufulin WP can control 
SRBSDV.

Keywords: control effect   
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